

CV, PUBLICATIONS AND CONFERENCES

Sandra Jaeggi-Richoz



INFORMATION ABOUT THE PERSON

Professional address Laboratoire HiSoMA, Université Lumière, Lyon 2
MSH Maison de l'Orient et de la Méditerranée
7 rue Raulin
69365 Lyon cedex 072

Personnel internet site <https://ancientmilk.eu>
<https://genitaliaandco.hypotheses.org/>

AREAS OF RESEARCH

Classical archaeology, specialisation in cultural anthropology: child health, food and care, breastfeeding in Greek and Roman worlds; biochemical analyses.

UNIVERSITARY FORMATION

2018 **PhD in classical archaeology:** *Du sein au biberon : culture matérielle et symbolique de l'alimentation des tout-petits en Gaule romaine*, under the supervision of Prof. Véronique Dasen, supported on 4 October 2018 at the University of Fribourg.

2012 **Master of Arts in classical archaeology** – Early Christian and Byzantine, "Le cimetière dit 'de bébés' d'Alésiao", under the supervision of Prof. Véronique Dasen, Université de Fribourg, Faculté des Lettres.

2009 **Bachelor of Arts en Histoire de l'art** (medieval and modern) and Archaeology (classical, early Christian and Byzantine). University of Fribourg, Faculty of Letters.

POSITIONS AND RESEARCH EXPERIENCE

02/2020 – present **Postdoc FNS** with Prof. Isabelle Boehm, HISOMA Laboratory, University Lumière, Lyon 2.

01/2018 – 12/2019 **Scientific Coordinator, ERC Projet *Locusludi***, Prof. Véronique Dasen, University of Fribourg.

01/2019 **Postdoc, Collaboration to the edition *Allaiter***, by Brepols, under the direction of F. Arena, V. Dasen, Yasmina Foehr-Janssens., D. Solfaroli Camillocci.

10/2017 – 12/2018 **Scientifique collaborator**, for the exhibition *Locusludi* (juin-décembre 2019), Prof. Véronique Dasen, Université de Fribourg / Musée LUGDUNUM - Musée & Théâtres.

10/2013 – 09/2018 **PhD FNS, Sinergia Project *Lactation in History*** (Universities of Geneva-Lausanne-Fribourg), under the supervision of the Prof. Yasmina Foehr-Janssens, Véronique Dasen et Irène Maffi.

04/2013 – 09/2013 **Research assistant FNS, Projet FNS AGORA** pour la recherche documentaire et le montage de l'exposition *Veni, vidi, ludique*, Prof. V. Dasen, Université de Fribourg / Musée romain de Nyon.

FIELD EXPERIENCE (EXCAVATIONS)

09/2011 **Excavations on the archaeological site of Vallon**, a Roman villa, under the direction of J. Monnard.

05 – 06/2010 **Excavations on the archaeological site of d'Alésia**, sanctuary of Apollon Moritasgus, under the direction of O. de Cazanove.

09/2009 **Excavations on the archaeological site of Arconciel**, Mesolithic rock shelters, under the direction of Michel Mauvilly.

TEACHING ACTIVITIES

15/11/2019 (4 h) **Course** « Cultures gréco-romaines et héritage du Proche-Orient ancien », given as part of the Bible+Orient Museum's training for guides, University of Fribourg.

18/10/2019 (1h30) **Course** « Du bon usage des biberons gallo-romains : enfants dodus ou maigrichons ? » as part of the Regards Croisés sur la Petite Enfance conference, organised by Nathalie Sage Pranchère et al., University of Paris Descartes.

02 – 05/02/2019 (28 h) **Master course**, Vêtement, coiffe, parure. Entre Grèce ancienne et Rome, University of Fribourg.

09 – 12/2017 (28 h) **Bachelor course**, « Culture matérielle et vie quotidienne en Gaule romaine », University of Fribourg.

18/05/2017 (2 h) **Course** « Le cimetière de bébés d'Alésia, et les sépultures d'enfants », delivered as part of Prof. Véronique Dasen's course, Université of Fribourg.

03/05/2016 (4 h) **Course** « Aventicum : la conservation d'un patrimoine », given within the framework of Prof. Dominique Frère's seminar, and Caroline Husquin's course, University of Bretagne-Sud, Lorient.

02/05/2014 (2 h) **Course** « Ritualiser le sevrage ? Archéologie et petite enfance dans le monde romain » included in the Atelier sur l'allaitement et l'initiation directed by Prof. Francesca Prescendi, University of Geneva.

FELLOWSHIPS AND AWARDS

- 06 – 09/2020 Coaching for the conception of a Marie Curie project, University of Bretagne-Sud (France).
02/2020 – 07/2021 Postdoc FNS early postdoc with Prof. Isabelle Boehm, HISOMA, University Lumière, (18 months) Lyon 2.
10/2013 – 09/2018 PhD associated to the FNS Sinergia Project, Universities of Geneva, Lausanne, Fribourg, monograph to be published (Brepols).
10/2016 & 10/2017 École française de Rome (EFR), two one-month fellowships for research in archaeology.

PERSONAL SCIENTIFIC PROJECTS

Representing Genitalia in the Ancient Mediterranean: Digital Cataloging Project, Member co-founder with Tom Blanton (Lutheran School of Theology at Chicago / Max Weber Kolleg, University of Erfurt), Philippe Guillaume (University of Berne) and Joy Rivault (Bordeaux Montaigne and IFEA). <https://genitaliaandco.hypotheses.org/>

SCIENTIFIC PROJECTS AS AN ASSOCIATE MEMBER

Althéré (PCR), *Alimentation et Thérapeutique en Région Centre-Val de Loire, de la Protohistoire au Moyen-Âge*. Sandrine Linger-Riquier, INRAP - UMR 7324 CITERES Laboratoire Archéologie et Territoires.

Lait 'Ages, Comment distinguer, par les analyses biochimiques, les produits laitiers et leurs dérivés en contexte funéraire?, directed by Prof. D. Frère, supported by the laboratory Temos, l'Université de Bretagne Sud and La Maison des Sciences de l'homme en Bretagne.

ANR MAGI - Manger, boire, offrir pour l'éternité en Gaule et Italie préromaines. Archéologie des offrandes funéraires de produits biologiques dans les cultures celtes, étrusques, italiennes et phénico-puniques (VIe s. -Ier s. av. J.-C.), dir. Prof. D. Frère, University of Bretagne 2013-2017.

MEMBERSHIPS OF SCIENTIFIC SOCIETIES

- 06/2019 – present Member, European Association of Archaeologists (EAA), Czech Republic.
05/2019 – present Member, Society for the Study of Childhood in the Past (SSCiP), Great Britain.
09/2014 – present Member, Société française d'étude la céramique antique en Gaule (SFECAG), France.
09/2013 – present Member, Association Pro Aventico, Switzerland.

MAJOR COLLABORATIONS

- 09/2018 – present Co-founder of the project *Representing Genitalia in the Ancient Mediterranean: Digital Cataloging Project*, together with Tom Blanton (Lutheran School of Theology, Chicago, USA / Max-Weber Kolleg, University of Erfurt, Germany), Philippe Guillaume (University of Berne, Switzerland) and Joy Rivault (University of Bordeaux, France).
09/2014 – 2017 Researcher for the ANR project *MAGI, Manger, boire, offrir pour l'éternité en Gaule et Italie préromaines. Archéologie des offrandes funéraires de produits biologiques dans les cultures celtes, étrusques, italiennes et phénico-puniques (VIe s. -Ier s. av. J.-C.)*, directed by Prof. Dominique Frère, University of Bretagne Sud, France.
03/2019 – present Researcher for collective program of research (PCR) *Althéré, Alimentation et Thérapeutique en Région Centre-Val de Loire, de la Protohistoire au Moyen-Âge*, directed by Sandrine Linger-Riquier, Institut National de Recherches Archéologiques Préventives, France.

ADDITIONAL SKILLS AND COURSES

Museum Experience and Training

- 09/2013 – present Cultural mediator (in French, German and Italian) – Bernisches Historisches Museum, Bern, Switzerland.
05/2019 Cultural manager – ArtStadtBern, Bern, Switzerland.
2013 – 2018 Assistant curator – Greek and Roman collections, BIBLE + ORIENT Museum, Fribourg, Switzerland.
05/2017 Cultural manager – ArtStadtBern, Bern, Switzerland.
09/2012 – 12/2012 Practical training in museology – Musée de l'Elysée, Lausanne, Switzerland.
09/2011 – 09/2012 Training and course in museology – ICOM, Switzerland.
09/2011 – 09/2015 Cultural mediator – Musée romain de Vallon, Switzerland.
09/2011 – 08/2012 Scientific Collaborator, research for the exhibition 1938-1943. *Chômeurs, soldats et mécènes au service de l'archéologie* – Musée romain d'Avenches, Switzerland.

OTHER TRAINING AND COURSES

- 11/2017 Training "Bones don't lie: Current Aspects and Future Perspectives in Bioarchaeology", Advanced Archaeometry Short Courses in Fribourg, Department of Geosciences.
02/2014 Seminar "Biological Content and Organic Residues in Archaeology", directed by Prof. Dominique Frère – ANR project MAGI, University of Lorient, France.
06/2012 Training "The study of burials through an anthropological approach", directed by Prof. Henri Duda – PACEA Laboratory, University of Bordeaux, France.

PUBLICATIONS

1. Monograph, *Du sein au biberon : culture matérielle et symbolique de l'alimentation des tout-petits en Gaule romaine*, Brepols, submitted for publication.

2. S. Jaeggi-Richoz, T. Blanton, Ph. Guillaume & J. Rivault, *The Phallus in Antiquity*, Archimede, Hors-série n°2, to be published (Spring 2021).
3. « Introduction » and « Phallus végétaux nourriciers et thérapeutiques » in S. Jaeggi-Richoz, T. Blanton, Ph. Guillaume & J. Rivault, *The Phallus in Antiquity*, Archimede, Hors-série n°2, to be published (Spring 2021).
4. « Vases biberons gallo-romains en contexte funéraire : Quels rituels ? Gestes libatoires, actes dépositionnels, bris intentionnels...? », in R. Corbineau, S. de Larminat, D. Frère, *La fleur, le cochon, le flacon et le cadavre : écofacts et artefacts en scénographie funéraire, Colloque international 2018*, University of La Rochelle, 15 and 16 November 2018, accepted for publication.
5. « Le dépôt de vases biberons en Gaule romaine ou comment signifier un état de fragilité par les dépôts funéraires et l'agencement de la sépulture ? », *Rencontre autour du corps malade : prise en charge et traitement funéraire des individus souffrants à travers les siècles*, Gaaf Colloquium, Bordeaux – 23, 24 and 25th May 2018, to be published (2020).
6. « Seins de chair, seins de terre : symbolique et usage des biberons grecs et gallo-romains », in D. Solfaroli Camillocci, Y. Foehr-Janssens, V. Dasen, I. Maffei, *Allaiter. Histoires et cultures d'une pratique*, Brepols, to be published (2020).
7. With D. Frère & L. Boudiou, « Les produits laitiers et le corps médical. Usages du lait et de ses dérivés dans la pharmacopée antique », in D. Frère, C. Pouzadoux (dir.), *Les produits biologiques en Italie et Gaule préromaines. Produits alimentaires, médicaux, magico-religieux, cosmétiques, Actes du colloque MAGI, MEFRA, Centre Jean Bérard, Naples (16 au 18 novembre 2015)*, to be published (2020).
8. « Des biberons sans lait pour les "petits Suisses" », *Archéologie Suisse* 43.2020.3, 2020.
9. « Enquête Sur Un Arbre Animal : Le "Figuier-De-Bouc", Nourricier et Fécondant », in J. Mathieu, *ERVDITIO ANTIQVA, Revue électronique de l'érudition gréco-latine*, vol. 11, 2020, 27-52.
10. « Lolo et zizi pour les petits gaulois, quelles interprétations ? », in I. Becci et F. Prescendi, *Le corps mis en scène, A contrario campus*, 2020, 115-139.
11. « Un biberon sur une fontaine d'époque augustéenne à Palestrina ? », *Latomus*, 78/1, 2019, 24-67.
12. « Usage du lait et recourt à des biberons pour les enfants et les plus grands », in D. Djaoui, *On n'a rien inventé ! Produits, Commerce et Gastronomie dans l'Antiquité romaine, Exposition au Musée d'Histoire de Marseille (14 juin au 24 novembre 2019)*, Arles, 2019, 169-173.
13. Notices « biberon », « lait », « nourrices », dans L. Boudiou, D. Mehl (dir.), *Dictionnaire du corps dans l'Antiquité : anthropologie des mondes grec et romain*, Rennes, 2019, 91-93, 354-356, 430-432.
14. « Des vases en forme de sein à vocation thérapeutique dans les sanctuaires de Gaule romaine ? », in G. Pedrucci et al. (éds), *Breastfeeding(s) and Religions: Normative Prescriptions and Individual Appropriations, Cross-Cultural and Interdisciplinary Perspectives from Antiquity to the Present, Internationaler Workshop (11.-12. Juli 2018, Max-Weber-Kolleg)*, Brossura, 2019, 1-25.
15. « Au-delà de la Bible : les collections d'Antiquité classique du Musée BIBLE+ORIENT », *Bulletin de l'ASAC*, 2017, 78-81.
16. With S. Riquier, N. Garnier, and E. Dodinet, « TOUBIB OR NOT TOUBIB? À propos des analyses organiques de quelques vases en contexte funéraire en Touraine et en Berry (I^{er} s. av. J.-C. – IV^e s. ap. J.-C.) », *Actes du congrès de la SFECAG (Autun 5-8 mai 2016)*, Marseille, 2016, 315-328.
17. With D. Wittmann & N. Garnier, « Biberon or not biberon? Les analyses biochimiques de contenus et la question de la fonction de vases gallo-romains communément appelés biberons », in *Actes du congrès de la SFECAG, Nyon (14 - 17 mai 2015)*, Marseille, 2015, 561-576.
18. « Le "cimetière de bébés" d'Alésia », in D. Wieland-Leibundgut (éd.), *Actes de la Table Ronde 2011, ASAC-SAKA, Fribourg (12 novembre 2011)*, Fribourg, 2012, 46-50.
19. « Le mobilier du cimetière de bébés d'Alésia », in A. Hermay, C. Dubois (éds.), *Actes du colloque international, L'enfant et la mort dans l'Antiquité, Le matériel associé aux tombes d'enfants, Université de Provence Aix-Marseille 1 (20 janvier 2011)*, Arles, 2012, 225-241.

INTERNATIONAL SCIENTIFIC TALKS AND PRESENTATIONS, POSTERS

1. « A Mediterranean origin of Gallo-Roman baby bottles, medical care and funeral rites? » in C. Del Vais, D. et al., *Ideas across times. Cultural interactions in the central-western Mediterranean Sea from VII century BCE to the Late Roman Age, EAA Congress in Budapest*, September 2020
2. « Analyses chimiques, sources textuelles et iconographiques : vous saurez tout sur le biberon gallo-romain ! » Communication lors de l'*Assemblée générale de l'Association pour l'archéologie romaine en Suisse (ARS)*, Genève, 8 – 9 November 2019.
3. « L'apport des analyses du contenu organique des vases "biberons" par métabolomique », *Table Ronde 2019 Sciences naturelles en archéologie classique*, organised by the SAKA-ASAC Swiss Association for Classical Archaeology, University of Fribourg, 9 November 2019.
4. « Baby feeding bottles for adolescents? What several tombs in Roman Gaul (1st Century BC- 5th Century AD) reveal », *Rebels Without a Cause? Accessing and Exploring Adolescents/Adolescence in the Past, 12th Annual Society for the Study of Childhood in the Past Conference*, 31st October 2019.
5. « Du bon usage des biberons gallo-romains : enfants dodus ou maigrichons ? » in the seminar *Regards Croisés sur la Petite Enfance*, organised by Nathalie Sage Pranchère et al., University Paris Descartes, 18 October 2019.
6. « Le Kykéon : une boisson à base d'orge aux effets...insoupçonnés », *École thématique Boissons et préparations alimentaires Approches de terrain, Initiation au laboratoire, Expérimentations (Néolithique-Moyen Age)*, organised by Ph. Marival, 7-11 October 2019.
7. « Lait alimentaire ou thérapeutique : ce que nous apprennent les analyses biochimiques du contenu et les textes de l'Antiquité grecque et romaine », *Actualités de la recherche archéologique à l'UBS*, organised by D. Frère,

University of Bretagne-Sud, Lorient, 4 October 2019.

8. « Maternité et petite enfance dans l'Antiquité », guest lecturer by V. Rey-Vodoz, Musée romain de Nyon, 25 August 2019.
9. « Laits de fruits, d'arbres et de plantes : quelles métaphores dans les traités médicaux et non-médicaux en langue grecque et latine ? », *La création lexicale dans les textes médicaux gréco-latins. Néologisme et métaphore, journée d'étude organisée par Valérie Bonnet et Divna Soleil, Maison Méditerranéenne des Sciences de l'Homme*, Aix-en-Provence, 23 May 2019.
10. « Représenter des hybrides à mamelles : génération ou régénération ? », *Creature ibride dall'oriente alla penisola italiani : appropriazioni e (ri)creazioni, incontro scientifico*, organised with A. Moretti & F. Spadini, Swiss Institut of Rome, 3-4 April 2019.
11. « Biberons gallo-romains en contexte funéraire : quels rituels ? Gestes libatoires, actes dépositionnels, bris intentionnel...? », *La fleur, le cochon, le flacon et le cadavre : écofacts et artefacts en scénographie funéraire, Colloque international 2018*, University of La Rochelle, 15 and 16 November 2018.
12. « Lolo et zizi pour les petits gaulois, quelles interprétations ? », guest lecturer by the Fachschaft of the University of Fribourg, 4 December 2018.
13. « Lolo and Willy for young Gallo-Romans », *Phallus in all its 'glory'*, colloque International, organised by S. Jaeggi & Ph. Guillaume, University of Fribourg, 11 October 2018.
14. « Were Galactagogue Substances Produced in the Sanctuary of Fortuna Primogenital for Roman Elite Women? », *Internationaler Workshop Breastfeeding(s) and Religions: Normative Prescriptions and Individual Appropriations. Cross-Cultural and Interdisciplinary Perspectives from Antiquity to the Present*, Max-Weber-Kolleg, 11-12 July 2018.
15. « Le divin au féminin: Sabazios et son cortège rampant », *16th Annual Conference of the European Association for the Study of Religions (EASR), Gendered eco-spirituality: conceptual reflections I*, University of Berne, session dirigée by M. Farahmand, I. Becci & F. Prescendi, 18 June 2018.
16. « Déposez ce sein que je ne saurais boire : des biberons gallo-romains en contexte funéraire comme marqueurs de sevrage ? » *La matérialité des rites de passage dans l'occident romain, Colloque international*, organised by V. Huet, P. Huon & M. Mauger, *UBO*, Brest, 21 and 22 September 2017.
17. « Boire, soigner ou parfumer ? Premières réflexions concernant les vases des sépultures enfantines en Gaule, à l'époque romaine », *Manger, boire, parer, parfumer pour l'éternité. Les offrandes biologiques pour les morts du Néolithique à l'époque moderne*, Séminaire Gaaf-Magi, University of Bretagne Sud, Lorient, 10 November 2016.
18. With S. Riquier & N. Garnier, « À propos de la présence de plantes à vertus thérapeutiques dans les vases en contexte funéraire : une prise en charge médicale ante mortem ? », *Manger, boire, parer, parfumer pour l'éternité. Les offrandes biologiques pour les morts du Néolithique à l'époque moderne*, Séminaire Gaaf-Magi, Université de Bretagne Sud, Lorient, 10 November 2016.
19. With S. Riquier, N. Garnier & Elisabeth Dodinet, « TOUBIB OR NOT TOUBIB? À propos des analyses organiques de quelques vases en contexte funéraire en Touraine et en Berry (I^{er} s. av. J.-C. – IV^e s. ap. J.-C.) », *Congrès de la Sfecag*, Autun 5-8 May 2016.
20. « Lolo et zizi pour les petits gaulois, quelles interprétations ? », *Le corps mis en scène, Colloque interdisciplinaire dans le cadre de l'événement : Le corps en perspective : approches de genre interdisciplinaires*, University of Lausanne, 26 November 2015.
21. With L. Bodiou & D. Frère, « Les produits laitiers et le corps médical. Usages du lait et de ses dérivés dans la pharmacopée antique », *Les produits biologiques en Italie et Gaule préromaines, Colloque final MAGI*, Rome EFR, 16-17-18 November 2015.
22. « Nourrir c'est former ? Biberons gréco-romains et matérialité sexuée du corps », *7ème congrès international des recherches féministes dans la Francophonie*, Montréal, 24-28 August 2015.
23. « Des récipients à utilisation nourricière ou thérapeutique ? Méthodologie du croisement des données : archéologiques, biochimiques, littéraires et iconographiques », *Archéologie des produits biologiques. École thématique du CNRS*, Vannes-Carnac, 1-5 June 2015.
24. « Vite un biberon ! Bébé est souffrant », *Lactation in History Group, Présentation des recherches en cours*, University of Geneva, 4 December 2014.
25. « Le lait de femme chez Pline l'Ancien : nourricier ou thérapeutique ? », *Journée d'étude Les Liquides corporels dans l'Antiquité*, organisée par V. Mehl, Université de Bretagne Sud, Maison de la Recherche, Lorient, 28 November 2014.
26. « Biberon ou cuillère à médicament ? Hypothèses sur les premières analyses de contenu », Séminaire Centre Jean Bérard, *Présentation des contextes et interprétation des résultats*, Naples, 10-14 November 2014.
27. « Un biberon sur une fontaine d'époque augustéenne ? », *International colloquium, Les ambiguïtés du lait : de la mère aux produits de substitution (Antiquité au XXI^e siècle)*, University of Fribourg, 10 June 2014.

ORGANISATION OF SCIENTIFIC MEETINGS

1. With A. Moretti & F. Spadini, *Creature ibride dall'oriente alla penisola italiani : appropriazioni e (ri)creazioni, incontro scientifico*, Swiss Institut of Rome, 3-4 April 2019.
2. With Ph. Guillaume, International colloquium, *Phallus in all its 'glory'*, University of Fribourg, 11 October 2018.
3. With V. Dasen & C. Bourbou, Doctoral workshop EDOCSA, *Nouvelles approches des populations anciennes (Préhistoire - époque romaine)*, University of Fribourg, 4 March 2017.
4. Doctoral workshop EDOCSA, *Qui vient dîner ce soir ? Vaisselle funéraire et identité des défunts*, University of Fribourg, 2 - 3 December 2015.

PERSONAL ACTIVITIES AS A SCIENTIFIC EXPERT

1. Review of the book of Maureen Carroll, *Infancy and Earliest Childhood in the Roman World: A Fragment of Time*. By Maureen Carroll, Oxford, Oxford University Press, 2018. p. 317, for *Classical philology*, 115.4 (October 2020), 760-764.
2. Review of the collective book directed by E. Herrscher and I. Séguéy, *Premiers cris, premières nourritures*. Aix-en-Provence, Presses universitaires de Provence, 2019, to be published (2021).
3. Reviews of two articles in the volume edited by F. Arena, V. Dasen Y. Foehr-Janssens, D. Solfaroli Camillocci, *Allaiter. Histoires et cultures d'une pratique*, Brepols.
4. Reviews of articles for the journal *Eugesta*, as well as for *Medicina nei Secoli - Arte e Scienza, Journal of History of Medicine and Medical Humanities*, Sapienza Università di Roma.

INSTITUTIONAL RESPONSIBILITIES

Member of the structural commission in "Art History" for the succession of Prof. V. Stoichita, April 2018 to April 2019.

LANGUAGE SKILLS

French: mother tongue; German: Oral C2, written C1; English: Oral and written C2; Italian: Oral and written C2.

PERSONAL INTERESTS

The reconstruction and enhancement of traces left by men and women from the past are issues that fascinate me. My curiosity often leads me down unexpected paths and to the discovery of new activities such as rowing, yoga or ayurveda.... I greatly enjoy these « trips » which enable me to renew my vision and broaden my horizons which I particularly appreciate and which *in fine* give me a better understanding of yesterday's and today's human beings.